

*French version follows*

## **CARFMS / ACERMF**

### **Freedom of Movement: Exploring a Path from Armed Conflict, Persecution, and Forced Migration to Conflict Resolution, Human Rights, and Development**

**9<sup>th</sup> Annual Conference of the  
Canadian Association for Refugee and Forced Migration Studies (CARFMS)**

*Hosted by*  
**the Conflict Resolution Studies Department of Menno Simons College,  
a College of the Canadian Mennonite University located at the University of Winnipeg  
in  
Winnipeg, Manitoba, CANADA  
Home of the Canadian Museum for Human Rights**

**12–14 May 2016**

Article 13 of the *Universal Declaration of Human Rights* states: (1) Everyone has the right to freedom of movement and residence within the borders of each state; and, (2) Everyone has the right to leave any country, including his or her own, and to return to his or her country. Unfortunately, people in situations of persecution, armed conflict, and displacement are prevented from exercising their right to freedom of movement. The Office of the United Nations High Commissioner for Refugees (UNHCR) estimates in the 2014 Global Trends Report that war, conflict, and persecution have displaced some 60 million people worldwide, resulting in the highest level since records have been kept. Of these people, 20 million are displaced across borders, with more than half of this refugee population comprised of children. Since its inception in 2011, the Syrian crisis has produced a total of 11 million internally displaced people and refugees. New waves of “boat people,” displaced by violence, are crossing the Mediterranean Sea, the Bay of Bengal, and entire oceans to seek asylum, safety, and freedom. Many perish on their dangerous journeys, and others who arrive at their destinations are refused entry or detained.

Much of the responsibility falls on the world’s developing countries, who host nine out of ten refugees. Neighbouring countries, governments, and humanitarian organizations struggle to deal with the social, economic, and political ramifications of these situations. The minority who are resettled face numerous integration issues.

The 2016 CARFMS Annual Conference will gather a diverse group of stakeholders such as academics, researchers, students, government officials, lawyers and lawmakers, community organizations, and practitioners (including from non-governmental organizations) to discuss the question: **What strategies can host states, origin states, the international community, private citizens, and civil society undertake to fulfill their collective responsibility to address these**

**escalating global forced migration crises?** From interdisciplinary perspectives and diverse regional backgrounds, we invite participants to explore, examine, and recommend theories, policies, and practical responses to the theme of freedom of movement in the context of:

- Conflict Resolution and Peacebuilding;
- Human Rights;
- Development; and,
- Methodology and Knowledge Production.

We welcome proposals for individual papers, organized panels and roundtables, film screenings, video documentaries and news media clippings, or poster/photo exhibits around these broad sub-themes.

### **1. Conflict Resolution and Peacebuilding**

Conflict resolution, peacekeeping, and peacebuilding have the potential to engage people across grassroots to top-level leadership in working towards peaceful relationships and communities. This sub-theme explores and analyzes the interests, motivations, and practices of conflict resolution, peacekeeping, and peacebuilding in addressing social justice and positive peace for refugees and other migrants. How do we commit to conflict resolution, peacekeeping, and peacebuilding practices that address the right to seek asylum in situations of war, armed conflict and persecution? How do structural factors and other root causes (systemic or institutionalized discrimination, cultural imperialism, power-based systems) impact migration and resettlement? How do governments, NGOs, and other actors participate in the different roles, structures, and processes that support or impede freedom of movement? What role can refugees and diaspora communities play in conflict resolution activities that will contribute to post-conflict development, security, and transitional justice? Can freedom of movement and the right to asylum be strategies for conflict transformation?

### **2. Human Rights**

Freedom of movement and asylum are fundamental human rights. This sub-theme explores both the actualization and denial of these rights. How are various human rights instruments used to facilitate movement? Who are the actors (individuals, organizations, communities, and governments) who enable movement? What legal and regulatory frameworks can and have been implemented to respect the right to freedom of movement? What restrictions (legal, judicial, administrative or otherwise) serve to prohibit, complicate, or reduce movement and asylum? How does freedom of movement interact with other human rights? Where is the intersection between the human right of freedom of movement and the refugee's right to *non-refoulement*?

### **3. Development**

Improving the livelihoods of people migrating due to war, armed conflict, and persecution is imperative. This sub-theme invites contributions that examine innovative strategies for improved livelihoods through economic, social, environmental, and political change in situations of war, armed conflict and persecution. Creating safe and sustainable environments, meeting human needs, and addressing social justice issues are keys to freedom of movement. In situations of short- and long-term displacement, what strategies ensure the timely provision of sufficient, nutritional, and culturally-appropriate food? In protracted displacements, what key strategies enhance skills and develop vocations and small businesses to provide opportunities for young people, increase family income, and build resilience? Considering that the vast majority of

migrants are women and children, how do gender considerations inform development planning and implementation? What practices result in meaningful engagement in the decision-making processes that impact the lives of refugees and forced migrants while ensuring peaceful co-existence with host communities?

#### **4. Methodology and Knowledge Production**

Research in the contexts of migration, war, armed conflict, extreme violence, and serious human rights violations, and development poses particular epistemological, methodological, and ethical questions. This sub-theme explores how knowledge is created, under what structural constraints, and for what purposes. How can non-academics, including forced migrants themselves, overcome structural and epistemological barriers to contributing to research and scholarship? What are the opportunities and challenges of interdisciplinary research in this area? To what extent do standard research methods need to be adapted to the particular political and practical contexts of war, armed conflict, development, and migration? Is there a need for greater cross-pollination of ideas across conflict studies, development studies, and migration studies? What are the particular ethical challenges of research with forced migrants, and how can these be addressed?

#### **SUBMISSION OF ABSTRACTS**

Individuals wishing to present a paper, organized panels and roundtables, film and video documentaries and news media clippings/exhibits, or poster/photo exhibits must submit a 250-word abstract and 100-word biography.

Organized panel proposals or roundtables must include a general title, a 250-word abstract and a title of each paper, as well as 100-word biography of each presenter forming the panel or roundtable.

**Please submit your abstract directly online: <http://tinyurl.com/ox6oeo2> by September 1, 2015. Earlier submissions are welcome.**

We invite filmmakers or producers to submit video documentaries as well as those who wish to present materials in support of their organizations and/or causes, that are directly related to refugees and other forced migrants, to request space on our conference display tables. Please submit a brief outline of your organization and what materials you wish to have included on your display table and whether you will have someone available to answer conference participants' questions regarding your organization and/or your cause and/or campaign.

More information about the conference can be found on the CARFMS/ACERMF website: <http://carfms.org/conferences/9th-annual-conference/>. Please keep checking back for updates.

**For more information, please contact:**

Michele Millard  
Centre for Refugee Studies  
CARFMS Secretariat  
Tel: 416-736-2100 ext. 30391

Email: [mmillard@yorku.ca](mailto:mmillard@yorku.ca)  
[www.yorku.ca/crs](http://www.yorku.ca/crs)  
[www.refugeereseach.net](http://www.refugeereseach.net)

## Sponsors



Menno Simons College | [www.mscollege.ca](http://www.mscollege.ca)



Canadian Mennonite University | [www.cmu.ca](http://www.cmu.ca)



York University | [www.crs.yorku.ca](http://www.crs.yorku.ca)



## CARFMS / ACERMF

### **La liberté de circulation dans un contexte de conflits armés, de persécution et de migration forcée: le règlement de conflits, les droits humains et le développement comme pistes de solution.**

#### **9<sup>ème</sup> Conférence annuelle de l'Association Canadienne d'Études sur les Réfugiés et la Migration Forcée (ACERMF)**

Organisée par

**Conflict Resolution Studies, Menno Simons College, Un collège du Canadian Mennonite University Affilié avec The University of Winnipeg**

à

**Winnipeg, Manitoba, CANADA**

**12-14 mai 2016**

En vertu de l'article 13 de la *Déclaration universelle des droits de l'homme*, (1) Toute personne a le droit de circuler librement et de choisir sa résidence à l'intérieur d'un État; (2) Toute personne a le droit de quitter tout pays, y compris le sien, et de revenir dans son pays. Toutefois, le droit de circuler librement fait l'objet de violations systématiques en raison des conflits armés, des atteintes aux droits humains et des situations de persécution causant des déplacements forcés. Le Haut-Commissariat des Nations Unies pour les Réfugiés (HCR) estime qu'à la fin de 2014, le monde a atteint le nombre record de 60 millions de déplacés. Les guerres et l'instabilité, notamment en Afrique et au Moyen-Orient, ont déraciné 20 millions de réfugiés dont 50 % sont des enfants. Depuis le début de la crise syrienne en 2011, plus de 11 millions de personnes ont été soit déplacées à l'intérieur de leur pays ou contraintes de fuir la Syrie. De nouvelles vagues de migrants forcés traversent la mer Méditerranée et la baie du Bengale, entre autres, à la recherche de sécurité et de liberté. De nombreux migrants périssent en route ou se font refuser l'entrée une fois arrivés au pays de destination.

Les gouvernements, les organisations nationales et internationales, ainsi que les organismes humanitaires cherchent à faire face aux conséquences sociales, économiques et politiques des déplacements massifs. Les pays en voie de développement accueillent aujourd'hui 86 % des réfugiés dans le monde. Comme le dénoncent l'ONU et les organisations humanitaires, la communauté internationale ne fait pas assez pour aider les réfugiés et les demandeurs d'asile. De même, les réfugiés qui sont réinstallés rencontrent de nombreux problèmes d'intégration.

La Conférence annuelle de l'ACERMF réunira des étudiants, des chercheurs, des universitaires d'horizons disciplinaires et de régions différents, des représentants gouvernementaux, des décideurs, des avocats, des activistes et des représentants de la société civile, y compris des organisations non-gouvernementales, des migrants et des réfugiés pour examiner la question suivante : **Quelles stratégies pourraient être adoptées par les États, la communauté**

**internationale et la société civile pour mettre en œuvre des solutions durables aux crises relatives à la migration forcée?** Nous invitons les participants à explorer, analyser et proposer des théories, des politiques et des réponses pratiques relatives à la liberté de mouvement ainsi qu'aux stratégies qui peuvent être déployées par les États, la communauté internationale, les citoyens et la société civile afin de trouver des solutions durables, justes et équitables aux migrations forcées dans le cadre des sous-thèmes suivants :

- Résolution des conflits et consolidation de la paix
- Droits humains
- Développement
- Méthodologie et production de connaissances

Nous sollicitons la soumission de communications individuelles, de panels, de tables-rondes, de films, de documentaires ou de courtes productions vidéo, des expositions photographiques et de posters relatifs à ces sous-thèmes.

### **1. Résolution des conflits et consolidation de la paix**

Ce sous-thème explore les politiques et les pratiques relatives à la résolution des conflits et la consolidation de la paix qui sont des conditions essentielles dans la lutte contre l'injustice sociale dont font l'objet les réfugiés et autres migrants. Comment pouvons-nous contribuer à la résolution des conflits et la consolidation de la paix? Quelle est l'importance du droit à la liberté de mouvement à cet égard? Quel est l'impact des facteurs structurels et autres, tels que la discrimination institutionnalisée et l'impérialisme culturel, sur la migration forcée et la réinstallation? Comment les gouvernements, les ONG et autres acteurs peuvent-ils promouvoir la liberté de circulation? Quel rôle les réfugiés et les diasporas peuvent-ils jouer dans la résolution de conflits, le développement post-conflit et la justice transitionnelle? Quels sont les impacts des politiques d'asile et celles relatives à la réinstallation des réfugiés sur les pays d'origine et de transition ainsi que dans les nouveaux pays d'accueil?

### **2. Droits humains**

La liberté de circulation et le droit à l'asile sont des droits fondamentaux énoncés dans la *Déclaration universelle des droits de l'homme* et garantis par de nombreux autres instruments internationaux de protection des droits humains. Toutefois, ces droits font aujourd'hui l'objet de restrictions qui en limitent la portée. Ce sous-thème examine à la fois l'actualisation et le déni de la liberté de circulation et du droit à l'asile. Comment divers instruments relatifs aux droits humains sont mis en œuvre pour faciliter la mobilité? Qui sont les acteurs (les individus, les organisations, les communautés et les gouvernements) qui facilitent la mobilité? Qu'est-ce que les cadres juridiques et réglementaires peuvent-ils faire pour promouvoir le droit à la liberté de circulation ? Quelles sont les avancées dans ce domaine? Quelles sont les restrictions (légales, judiciaires, administratives ou autres) qui interdisent ou limitent la mobilité? Comment la liberté de mouvement interagit-elle avec d'autres droits humains, y compris le principe de *non-refoulement*? Comment l'absence de mobilité affecte les droits humains?

### **3. Développement**

Il est impératif d'améliorer les moyens de subsistance des personnes qui migrent en raison de conflits, de la persécution, du changement climatique ou de catastrophes naturelles. Ce sous-

thème analyse des stratégies novatrices politiques, économiques, sociales, culturelles et environnementales visant à améliorer les moyens de subsistance dans les situations de guerre, de conflits et de catastrophes naturelles. La création d'un environnement sûr et stable, répondant à des besoins spécifiques des migrants et portant sur des questions de justice sociale est la clé de la liberté de circulation. Dans des situations de déplacement forcé à court et à long terme, quelles sont les stratégies qui assurent la protection et la promotion des droits sociaux, économiques et culturels des migrants forcés? Quelles sont les nouvelles méthodes qui peuvent aider les migrants et les populations d'accueil de gérer les conséquences sociales, politiques et environnementales des déplacements forcés? Étant donné que la majorité des migrants sont des femmes et des enfants, comment les considérations liées au genre influencent la planification et la mise en œuvre des projets de développement? Quels sont les impacts de la migration des hommes sur le bien-être des femmes et de leurs familles?

#### **4. Méthodologie et la production des connaissances**

La recherche dans les domaines de la migration, la violence, les violations des droits humains et le développement pose des défis épistémologiques, méthodologiques et éthiques particuliers. Ce sous-thème explore comment la connaissance est créée, sous quelles contraintes structurelles et à quelles fins. Comment les non-universitaires, y compris les migrants forcés peuvent-ils surmonter les obstacles structurels et épistémologiques, et contribuer à la recherche et à la production des connaissances? Quels sont les opportunités et les défis au niveau de la recherche interdisciplinaire dans ce domaine? Dans quelle mesure les méthodes de recherche doivent-elles être adaptées au contexte politique et social relatif aux conflits, au développement et à la migration? Quelles sont les interactions entre diverses disciplines explorant les questions de conflits, de développement et de migrations? Quels sont les défis éthiques liés à la recherche avec les migrants forcés et comment ces défis peuvent-ils être relevés?

#### **SOUSSION DE COMMUNICATIONS OU AUTRES PROJETS :**

Les personnes souhaitant présenter une communication individuelle lors de la Conférence sont priées de soumettre un résumé de 250 mots de leur communication, accompagnée d'une note biographique de 100 mots.

Les propositions de panel organisé ou de table-ronde doivent comprendre :

- un titre général du panel ou de la table-ronde,
- un résumé de 250 mots de chaque communication, y compris le titre de celle-ci,
- une note biographique de 100 mots de chaque personne formant le panel organisé ou la table-ronde.

Les personnes souhaitant présenter leur œuvre cinématographique, documentaire ou autre production audiovisuelle, organiser une exposition photographique ou une session de posters sont priées de soumettre un résumé de 250 mots de leur projet et une note biographique de 100 mots.

**Les propositions doivent être soumises via le site internet <http://tinyurl.com/ox6oeo2> avant le 1er septembre 2015.**

**Pour plus d'information, prière de contacter:**

Michele Millard, Coordonnatrice  
Centre for Refugee Studies  
8th Floor, York Research Tower  
4700 Keele Street Toronto, ON M3J 1P3  
Tel : 416-736-2100 GRATUIT 416-736-2100 ext. 30391  
Fax : 416-736-5688  
Email : [mmillard@yorku.ca](mailto:mmillard@yorku.ca)  
[www.yorku.ca/crs](http://www.yorku.ca/crs) [www.refugeereseach.net](http://www.refugeereseach.net)

**Sponsors**



Menno Simons College | [www.mscollege.ca](http://www.mscollege.ca)



Canadian Mennonite University | [www.cmu.ca](http://www.cmu.ca)



York University | [www.crs.yorku.ca](http://www.crs.yorku.ca)

